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atomkraft

Halden-reaktoren:

Norden tar avstand fra
norsk atomforskning
De største nordiske miljøorganisasjonene tar avstand fra Norges forskning på
atomteknologi. Utviklingen av atomteknologi ved reaktoren i Halden blir
forlenget til 1994. Dette vil koste Norge nærmere 30 millioner kroner årlig.
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ANDERS GJESVIK

Pa et mØte i Oslo fredag denne
uka vil de nordiske naturver
norganisasjonene i fellesskap
ta avstand fra Norges forskning
pa atomteknologi, en forskning
som fremmer bruken av atom
kraft. Drivhuseffekten har ak
tualisert bruken av atomkraft,
og miljøorganisasjonene sier et
klart nei til denne hasardiose
energikilden.

Reaktorbrensel
I løpet av kort tid blir det un
dertegnet en avtale som sikrer
full virksomhet i tre nye ar ved
atomreaktoren i Halden. En
avtale om internasjonalt sam
arbeide vil innebære et felles-
program til 230-240 millioner
kroner i løpet av trearsperio
den. Norge vil bidra med nær
mere 30 millioner kroner arlig
til denne forskningen. Hoved
hensikten med forskningen er a
utvikle kontrollromsteknologi
for reaktoranlegg. samt å finne
sikrere og mer økonomiske
mater a bruke reaktorbrenselet
pa. I tillegg til forskningspro
grammet blir det utført diverse
oppdrag for atomindustrien
ved Halden-reaktoren.

Alternativ energi
— Hvorfor skd Norge betale for

å fremme andre lands bruk av
atomenergi? Norge bør heller
bruke millionene til forskning
pà alternative energikilder el
ler vurdering av skadevirknin
gene fra straling pa norsk mi-
tur, sier generalsekretær Dag
Hareide i Naturvernforbundet.

— Vi star overfor en skjebne-
høst nar det gjelder drivhusef
fekten. I november starter de
vanskelige og viktige klimafor
handlingene. og Norge og de
andre nordiske landene bør na
vise vilje til å bidra med tekno
logiske løsninger pa energipro
blemene. Norden bør innga en
forpliktende avtale om en
funksjonell arbeidsdeling samt
et skikkelig ambisjonsniva for
forskning pa fornybare energi-
kilder, og Norge ma bruke alle
atomforskningsmidler som
ikke dreier seg om beredskap
til forskning pa annen energi.

For atomkraftlobbyen, som
har slitt i motvind i flere ar. er
drivhuseffekten en gavepakke.
De bor stoppes hardt og kon
tant, og det vil apenhart bli lagt
merke til hva de nordiske lan
dene foretar seg pa dette feltet,
sier Hareide.

Liten forskning
Bare sju millioner kroner blir
bevilget arlig til den forsknin
gen som tar for seg atomstra
ling i naturen. Denne forsknin

gen er hovedsakelig en kartleg
ging av fordelingen av
radioaktivitet i økosystemet.
Den har i liten grad kapasitet
til å se pa virkninger av radio-
aktiviteten, som for eksempel
genforandringer.

Det er Norsk institutt for na
turforskning (NINA) og
(LNVF) Landbruksvitenskape
lig forskningsråd som har dre
vet denne virksomheten.
Forskningen ved NINA avslut
tes i ar. og ved LNVF neste ar.

Beredskap
Tor Gunnerud. som er for
mann i styringsgruppen for
LNVF-programmet. mener at
2-3 millioner kroner årlig er
minimum for a opprettholde
dagens kompetanse på bered
skapsforskning.

— Under Tsjernobyl-ulykken
viste var kompetanse seg å
være verdifull også i vurderin
gen av helsekonsekvensene av
atomstralingen. En ny ulykke
kan stille store krav til kunn
skap. Den kan få et annet om
fang, den kan komme på en
annen tid av året og ramme
andre omrader av Norge enn
det Tsjernohyl-nedfallet gjor
de.
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ANDERS GJESVIK

Det nyopprettede nasjonale
miljøutvalget skal bestå av
statsministeren. rniljøvernmi
nisteren og representanter for
Naturvernforbundet, NHO.
LO og Kommunenes Sentral
forbund.

— I mandatet heter det at ut
valget skal stille de som tar be
slutninger til ansvar for sine
handlinger. Derfor er jeg glad
for at Syse som leder av utvalget
stiller seg til hogg. Utvalget er
lite nok til å arbeide effektivt.
og de viktigste partene er repre
sentert. Men jeg savner finans
ministeren, som er den reelle
niiljøvernministeren i dag. Vi er
den eneste parten i utvalget som
primært er opptatt av miljøet.
Derfor må vi bli et ropende
mindretall, sier Hareide.

Nore og Uvdal kommune gikk
med pa å redusere skadene pa
landskapet som er paført ved
utbyggingen av slepa. Den mye
omtalte slepa gjennom Har—
dangervidda nasjonalpark er
en gammel ferdselsvei som har
snudd seg fram gjennom land
skapet i tiere hundre ar. En til
latelse som det statlige tjellsty
ret i Nore og Uvdal kommune
fikk fra Direktoratet for natur-
forvaltning om en utbedring
ble utnyttet til det ytterste —

flere steder til bilveistandard. I
dag går veiskjæringer gjennom
landskapet for å redusere stig
ningen. og det er bygd to ulov

Gissel
Hareide ønsker ikke å sitte
som et gissel for en svak og
fragmentert rniljøvernpolitikk.
Han vil til en hver tid vurdere
om deltakelsen føre til en bed
re politikk og et renere miljø.
Hareide satser på frukthare
konflikter i utvalget.

— I øyeblikket ligger folkL
foran politikerne i miljøbevisst
het. Oppgaven blir ikke å en
dre folks holdninger, slik det
står i mandatet, men å omsette
holdningene til handlinger.
Det ma vi gjøre ved å bevisst-
gjøre forbrukerne om den
makten de har. sier Hareide,
som arsler klimaprohiemet
som første sak pa utvalgets
dagsorden. — Norge bør bli mer
oftensive i internasjonal klima
politikk, mener han.

lige sideveier til fjellstyrets hyt
ter. Naturvernforbundet, Je
ger- og fiskerforbundet. og
Den Norske Turistforening
gikk til sak mot staten ved Mil
jøverndepartcmcntet og Nore
og Uvdal kommune.

Saken endte med et forlik
der partene ble enige om at
sideveiene er bygd uten tillatel
se. og at deler av slepa har fått
høyere standard enn tillatelsen
forutsatte. Nore og Uvdal
kommune patar seg å fylle
igjen to veiskjæringer. og å
gjenopprette vegetasjonen så
godt som mulig.

— Kampanjen må ses i lys av
det arbeidet som na er i gang i
regi av myndighetene. sier Kil
lingland. — MiljØverndeparte
mentet skal ved årsskiftet legge
fram en utredning om avfalls
minimering og gjenvinning.
Samtidig kommer regjeringen

å legge fram sitt syn pa hvor
n man skal bruke miljøavgif

ter.

Naturvernforbundets «Prosjekt
Miljøvennlig OL-94» har over
for LOOC pekt pa at det ifølge
Næringsdepartementet ikke
finnes noe juridisk hinder for at
det kan legges strenge miljø

iv inn i anhudsdokumenter.
Dette gjelder også for bruk av
miljØvennlige materialer.

Ifølge Vejle Amts Folkeblad er
flere villaeicrc blitt utsatt for
giftig gassdamp fordi de ikke er
blitt advart av oljeselskapet.
Underdirektør Kim A. Hansen
ved Norsk Hydros kontor i Kø
benhavn opplyser overfor avis
en at dette bare har skjedd i
perioder med enorm etterspør
sel og det ikke var mulig å skaf

Kommunene sentrale
For oss blir det en viktig mal
setning å arbeide for et bedre
gjenvinningsmarked. Nå må vi
ta skrittet fra prosjektstadiet til
praktisk hverdag, sier Killing
land. som mener at gjdnvin
ningsaksjon kunne være et like
godt begrep som avfallsaksjon.

— Kommunesektoren vil stå
sentralt i aksjonen. Hittil har
kommunene bare hatt ansvar
for det såkalte forbruksavfal
let. Imidlertid vil det offentlige

Svein Birkevold i LOOCs
tekniske avdeling opplyser at
brevet fra Naturvcrnforbun
dets representanter sirkulerer i
arrangørhuset og at man i ut
gangspunktet er positive til
kravet om miljøkrav i anbuds
dokumentene. — Dette er trolig
første gang slike krav vil gjelde
for et stort norsk byggepro
sjekt, mener Birkevold.

— En viktig avklaring, mener

fe fyringsolje andre steder.
Hansen lover at dunkene med
Varsol 60. som stoffet heter.
fra na av skal merkes hehørig.

Løsningsmidler er unntatt
fra energiavgifter i Danmark.
Det samme er fyringsolje der
som det selges på 10-liters dun
ker. Denne ordningen ble inn
ført for å skåne pensjonister og

avfallsutvalget trolig foresla at
kommunene skal få ansvaret
for industriavfajlet. Dermed
blir kommunene langt mer sen
trale i denne problematikken.

Derfor håper vi også at av
fallsbehandling kan bli et sen
tralt tema både i kommune-
valgkampen og ikke minst i
kommunenes budsjettbehand
ling som starter på ettervinte
ren, sier Killingland.

Olav Myrholt i «Prosjekt Mil
jøvennlig OL-94><.

— Strenge krav
I en tale som OL-president
Gerhard Heiberg holdt onsdag
denne uka framhever han at ar
rangørene skal stille miljøkrav
både til sponsorer. entreprenø
rer og leverandører av varer og
tjenester.

utsatte grupper fra a bli unødig
hardt rammet av energiavgifte
ne. «Pensjonistdunkene» ble
imidlertid sa populære blant
folk flest at det pagikk den re-
neste hamsiring. Følgen er at
ordningen na er under ny vur
dering.

Misfornøyd
med politi
Fylkesmannen i Finnmark er
misfornøyd med Vest-Finn
mark politikammers priorite
ring av miljøsaker. Politiet har
nemlig henlagt en anmeldelse
fra l9S om ulovlig dunipet fis
keavfall fra et oppdrettsanlegg.
Begrunnelsen er at saken er
foreldet.

— Politiet har beregnet gal
foreldelsesfrist. mener SFTs ju
ridiske avdeling. Etter råd fra
SF1 paklager mi Fvlkesman
nen saken til statsadvokaten.

Vi er bekymret for at dette
kan få innvirkning på priorite
ringen av andre framtidige an
meldelser. Det vil være bekla
gelig og passiviserende overfor
publikum hvis henleggelser blir
trenden. sier overingeniør
Bent I3olstad ved Fylkesman
nens miljøvernavdeling i Finn
mark.

Dioksin i
bensin
Blyholdig bensin inneholder
kreftfremkallende klor- og
bromforbindelser. For
bindelsene er kreft
fremkallende i seg selv, men
danner også dioksiner som
blander seg i luften vi puster i,
skriver Dagens Nyheter.

Ifølge en talsmann for svensk
BP tilfører oljeselskapene klor
og brom for å forhindre at bly
forbindelser samles opp i mo
torens forbrenningsrom. (for
gasser?) Klor- og bromforbin
delsene reagerer med blyet og
danner forbindelser somm føl
ger med avgassene ut av moto
ren.

Stellan Marklund. som har
tatt sin doktorgrad på tilsetnin
gene i blyholdig bensin, mener
at den blyholdige bensinen
også er en av de fire største kil
dene til dioksin- og bensofura
nutslipp i Sverige. Marklund
får støtte fra den kjente dioksi
neksperten Christian Rappe.
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— Ikke bare prat
— Nasjonalt miljøutvalg må sørge for at både
miljøpolitikken og statusen for miljøsituasjonen blir
synlig for politikerne og opinionen. I utvalget skal vi
bli enige om hvilken statistikk som gir et sant bilde
av miljø-Norge. Da får vi en sann miljødebatt og
ikke bare prat, sier generalsekretær i
Naturvernforbundet Dag Hareide.
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Kommunene viktig faktor
for avfallsbehandling
— Den fantastiske responsen fra forbrukerne er en god motivasjon for
Naturvernforbundets avfallskampanje til høsten, sier fagsjef
Tore Killingland i NNV.

Av GUNNAR BOLSTAD

Dumt og dyrt
11986 trykket det daværende Industriforbundet et
informasjonshefte om energi, der man tok sterkt til
orde for atomkraft. Brosjyrene lå klare til
distribusjon. Så kom Tsjernobyl.

Brosjyrene gikk trolig på dynga — atomkraft egner seg som kjent
minst av alt til resirkulering. Lenge ble det stille om atomkraft i
Norge.

Nå begynner atornkraftlobbycn å røre på seg igjen. De seks
atomkraftverkene som i sin tid var planlagt i Norge vil nok aldri
se dagens lys. Likefullt ønsker mange at Norge skal spille en
rolle i den internasjonale atomkraftindustrien.

Halden-reaktoren fungerer som testreaktor for brenselsstaver
til atonikraftverk og Norge ligger fortsatt langt fremme når det
gjelder brenselsteknologi. l’a grunn av testirigen produseres det
også plutonium i Norge. Årlig mottar torskningsmiljøene både i

Halden og pa Kjeller store summer for oppdragsforskning for
internasjonal atomindustri.

Og ikke minst går det med store offentlige midler. I mange ar

er atomkraft blitt tilgodesett med like mye penger som
forskning pa alle andre fornvbare energikilder tilsammen. Na

skal altsa 1-lalden-reaktoren få nye bevilgninger.
Men mens norske myndigheter halvsover seg gjennom

hudsjettforslagene, er det



No grazie!
Italia har vedtatt å avvikle dc
to gjenværende
atomkraftverkene i landet. De
to reaktorene, som tidligere
produserte omlag 1.100
megawatt, har vært stengt de
siste to årene, skriver World
Climate Change Report.

Debatten og avstemningen i
nasjonalforsamlingen endte
altså med poengseier til miljø
vemminister Giorgio Ruffolo.
mens industri- og handelsmi
nister Adolfo Battaglia forelø
pig trakk det korteste str.

Battaglia understreket imid
lertid etter debatten at det for
håpentlig vil komme ny og sik
rere atoniteknologi som Italia
kan ta i bruk. De to ministrene
skal sammen lede en komite
som skal se nærmere pa det ita
lienske energiproblemet.

Ren rutine
— En absolutt rutinesituasjon.
Svært, svært vanlig i en opp
startingsfase, opplyste en tals
mann for Niagara Mohawk Po

wer Corporation etter en lek

kasje i en av det amerikanske
selskapets atomkraftreaktorer i
slutten av juli.

Reaktoren hadde vært stengt
i to og et halvt år pa grunn av
en teknisk feil da man skulle
starte den opp igjen. Reakto
ren, som er 21 år gammel, lig
ger ved Ontario-sjøen. fem mil
nord for byen Syracuse.

Ved atomkraftverket Oyster
Creek i New Jersey inntraff en
annen episode første uken i au
gust. Foreløpige undersøkelser
tyder på at mindre mengder ra
dioaktiv straling slapp ut av
kraftverket på grunn av en
«uvanlig hendelse». som det
heter i selskapets egne meldin
ger.

(Dow Jones)

Av GUNNAR BOLSTAI)

Den tverrpolitiske energi :omi
teen. som tidligere har vært på
krigsstien mot hurtigbreeder
reaktoren i Dounrcav. mener
at den alternative energiforsk
ningen lider under ørsmå bud
sjetter. mens atomkraft far tre
firedeler av Energideparte
mentets forsknings- og utvik
lingsbuclsjett på clrøye to milli
arder kroner, skriver The Gu
ardian

Komiteen vil sprøyte mer
ressurser i on i bØlgekraftverk
og forskning på reduksjon av
utslipp fra kullkraftverk. Ko
milerapporten blir trolig en ho
depine for regjeringen, som na

ønsker å gjennomføre en priva
tisering av det britiske elektri
sitetssystcmet.

Av GUNNAR BOLSTAD

Ifølge britisk presse ønsker den
britiske atomindustrien å gjøre
Dounrcay til verdens senter for
handel med anriket uran. Etter
at USA forbød import av slike
stoffer søker mi britene å fylle
vakumet som har oppstatt pa
det internasjonale markedet.
Dounreay er na det eneste an
legget i verden som er i stand
til å behandle avfall fra omlag
50 rcaktorer i 22 land. Ledel
sen for anlegget i Dounrca

ønsker å framheve dette som et
argument for å hindre en ned
leggelse i [994, skriver The
Guardi an.

Selv om bevilgningene til
hurtigbreederforskningen stop
pes. slik det er planlagt i 1994.
vil atomforskningen likevel få
mer midler enn annen teknolo
giforskning.

Flengende kritikk
Komiteen er kritisk til regjerin
gens manglende vilje til å støtte
British Coal’s teknologipro
sjekt for å øke effekten fra
kullkraftverkene. Den britiske
kullindustrien sliter i motvind
på grunn av at elektrisitetsver

kene foretrekker renere impor
tert kull og naturgass for å
overkomme EFs nye miljø-
krav.

Komiteen retter ogsa flen
gende kritikk mot regjeringens
rolle på begynnelsen av 1.980-
tallet da et omfattende bølge—
forskningsprogram ble lagt

Avslått
De skotske regionalmyndighe
tene har på nytt utfordret mi
nisteren for skotske affærer.
Malcolm Rifkind. ved å avsla
planene om å gjøre Dounreay
til en oppsamlingsplass for att)
mavfall. Regionalrådet avslo
nylig en søknad fra atomavfall
selskapet Nirex om å fa bore
for å teste hvor sikker grunnen
i området er. Riftind har tidli
gere gått varmt inn for skna
den.

Den drastiske stigningen i
importert radioaktivt avfall til
havnen i Dover utgjør en trus
sel, mener Greenpeace. I trs
te halvdel av 1990 mottok Do-

ned. Parlamentsmedlemmene
mener at millioner av pund på
et galt grunnlag kan ha blitt
trukket ut av bølgeforskningen
og brukt til unyttige formål.

Teknisk konkurs
Samtidig sliter det statseide
atomkraftselskapct Nuclear
Electric med enorme økono
miske problemer. — Teknisk
sett er vi konkurs, sier styrefor
mann John Collier til The In
dependent. Det er særlig ko )
nadene ved lagring og behand
ling av atomavfall som spren
ger kostnadshudsjettet i
selskapet og man ser seg nå om
etter nye og billigere måter og
ta seg av avfaflet på. Et alter
nativ er å grave ned reaktorer
etter hvert som de blir utslitt.

ver 37 heholdere med atomav
fall, mot bare to i hele 1988. To
millioner turister besøker Do
ver i løpet av august måned.

Kjempebølge
Atomkraftmyndighetene har
også fått en ny og uventet mot
stander i en 7.000 år gammel
kjempehølge. Britiske forskere
mener at en bølge pa omlag 23
meter ødela østkysten av
Skottland for 7.000 år siden.
En tilsvarende bølge kan kom
me i løpet av de neste 10.000 år
og kan være sterk nok til å øde
legge et atomavfallslager.

Av LILLY NÆSS

En fersk rapport fra Statens
Næringsmiddeltilsyn (SNT) vi
ser at sørsamene fremdeles er
utsatt for radioaktivitet. Gjen
nomsnittlig har reindriftssamer
i Sør- og Midt-Norge — tredje

( et etter Tsjernobyl-ulykken —

Latt i seg nær 200.000 becquerel
gjennom maten, hovedsakelig
gjennom reinkjøtt. Dette er 2.5
ganger mer enn de 80.000 bec
querel som SNT anbefaler som
maksimumsgrense.

40 prosent høyere
Mange reineiere har imidlertid
fulgt SNTs kostholdsråd og har
også fåret reinen med ikke-ra
dioaktivt får. Uten disse tilta
kene ville radioaktiviteten i
rein vært omlag 40 prosent

Mens det i Valdres i 1988 mak
simalt ble målt 216 becquerel
per liter kumelk, sank radioak
tiviteten i fjor til 30 becquerel
per liter. Åtte meierier hadde i
fjor nivaer over 50 becquerel
per liter geitemelk. Ingen av
disse meierienc la på Østlan
det. Den høyeste målte verdien
sto imidlertid meieriet i Nam
dal for med 247 hecquerel for
hver liter geitemelk. Det gode
resultatet skyldes et dårlig sop
pår og en god effekt av å fåre
med berlinerblått, heter det i
rapporten.

høyere, og reindriftsamene vil
le trolig fått i seg sju til ti gan
ger høyere radioaktivitet. viser
rapporten. Mens 74 prosent av
de undersøkte gjennomsnittlig
fikk i seg mer enn 80.000 bec
querel i [988, økte dette tallet i
fjor til 81 prosent, viser SNTs
rapport, som er en oppsumme
ring av et overvåkingsprogram
av spesielt utsatte grupper i
Norge.

Disse gruppene består av
reindriftsamer fra Sør- og
Midt-Norge, spesielt utvalgte
personer fra Øystre Slidre og
tilfeldig utvalgte personer fra
Sel i Gudbrandsdalen.

Høy radioaktivitet
I den andre undersøkelses
gruppen — tilfeldig valgte per
soner fra Sel — har ingen vært
utsatt for radioaktivitet over

Dårlig soppår
For smafe ble landet delt inn i
frisoner og tiltakssoner. Ifølge
soneinndelingen for slakte
sesongen 1989 måtte omlag
109.000 sauer fåres ned før de
kunne slaktes. Det tilsvarende
tallet i 1988 var omlag 360.000
dyr.

Når det gjelder storfekjøtt
ble ikke noe av dette kjøttet
avvist som menneskemat på
grunn av for høy radioaktivitet
i 1989. Til sammenligning ble
det i 1986 avvist 20 tonn. Rap
porten peker imidlertid på at
selv om man i fjor opplevde en
betydelig nedgang i innholdet
av radioaktive stoffer, må bøn

400.000 becquercl i de tre are
ne undersøkelsene har pågått.
Det samme gjelder for den
tredje gruppen — spesielt ut
valgte personer fra Øystre Slid
re. Men når det gjelder rein
driftsanenc viser det seg der
imot at fire og fem prosent fikk
i seg mer radioaktivitet enn
400.000 becquerel første og
tredje aret etter ulykken. Det
andre året etter ulykken var
imidlertid tallet 13 prosent.

Nærmere 90 prosent av ra
dioaktiviteten blant de under
søkte samene skyldes reinsdyr
kjøtt. Blant de undersøkte fra
Sel skyldes halvparten av ra
dioaktiviteten ferskvannsfisk
og melk, mens ferskvannsfisk
er årsaken til 87 prosent av ra
dioaktiviteten blant de under
søkte i Øystre Slidre.

dene være forberedt på at dette
kan forandre seg hvis det skulle
bli soppår. Fjorarets dårlige
soppsesong førte også til lite
radioaktiviteten i rein. I enkel
te reinbeitedistrikt ble radioak
tiviteten i kjøtt i 1989 malt til
mellom 40 og 80 prosent sam
menlignet med 1988. Oppgjø
ret for slaktesesongen 1989/90
viser at toppen 40 tonn rein-
kjøtt ble kassert på grunn av
for høyt radioaktivitet. Sam
menligner vi med forrige se
song er det en reduksjon pa 70
prosent. Da ble i alt



Røv anslår at mange tusen sjø-
fugl blir drept av fiskeopp
drettere hvert år. Tallet er van
skelig å dokumentere, og RØv
etterlyser et prosjekt som vur
derer problemet.

— Det blir sjelden søkt om til
latelse til å felle fugl på grunn
skade på oppdrettsfisken. Det

er ikke jakt. men snarere
.rap p sjøfugi. Skarv og hegre

er to arter som er hardt ram
met. Flere oppdrettskonsulen
ter har fortalt meg at det blir
satt ut garn som fanger meng
der av skarv. Jeg har selv sett
at hele hegre-kollonier er ra
sert, ungene er drept og reire
ne Ødelagt. Vi tror det er

fiskeoppdrettere som står bak.
sier Røv.

Overdreven frykt
Skarvene samler seg rundt
oppdrettsanleggene for å spise
småsei og torsk som lever av
fôrspillet utenfor anlegget.
Skarven klarer ikke å ta tamfis
ken. men den skader fisken
med nebbet når den forsøker.
Men RØv mener at overdriver
fuglenes skadevirkning.

— Oppdrettsnæringen ser på
fuglene som «ugress som må
lukes bort». Men når næringen
opererer på skarvens område
må den klare å drive etter me
toder som ikke skader fuglen.
Det er næringens ansvar å ut
vikle garntyper rundt anlegget
som holder skarven unna uten

å skade den. Dette bør være
mulig.

Passivt direktorat
RØv mener at Direktoratet for
naturforvaltning er for passive i
forhold til drapet på sjøfugl.

— Direktoratet er generelt
for passivt ved ulovlig jakt,
eggplukking og fangst. Det er
en tendens til å si at slike lov
brudd er en ren politisak. Det
te er ikke riktig. Nr beskat
ningen av bestandene blir stor
nok er det en fovaltningssak.
Direktoratet må både skaffe
mer informasjon om proble
met, og sørge for at lovbrudde
neblir anmeldt. I dag er det et
problem at lokale politikamre
ofte henlegger slike saker, sier
RØv.

Grågåsa
truet
Den norske grågåsa over
vinterer på våtmark i Marisma i
Spania. Dette området er i ferd
med å tørrlegges. og den norske
grågåsbestanden kan bli redu
sert med mange tusen fugler.
Våtmarkene i Marisma er
kjøpt for penger som er samlet
inn av blant annet norske mil
jøvernere, for å sikre overvin
tringsområdet til grågåsa. Om
rådet har status som nasjonal-
park. Mye av vannet i området
er ledet ut for vanning av dyr
ket mark. og det er planer om
å føre ut enda mer vann til en
nybygd landsby. Forsker Arne
Follestad ved Norsk institutt
for naturforskning er bekymret
for den norske grågåsbestan
den.

— Området i Marisma er i
ferd med å bli en Ørken. og det
kan føre til en betydelig ned
gang i den norske grågås
bestanden.

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

MEYERSHIP A/S
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HELGELAND
US KRAFTLAGi

Lossing Lst,,i
• Hândt,rin.ç

Ut, la

RANA
INDUSIRFFERMINAL AS
Postlx*s 500, 8601 MO Telefon 087-20 920

— Fiskeoppdrettere dreper sjofugi
— Mange tusen sjøfugi blir ulovlig drept av fiskeoppdrettere hvert år. Metodene

for å ta livet av fuglen omfatter både skyting, garnfangst og reirplyndring.

Direktoratet for naturforvaltning må engasjere seg langt sterkere i dette

problemet, sier forsker Nils Røv ved Norsk institutt for naturforskning.

ANDERS GJESVIK

Meyer

(liii Rana
Utviklingsselskap as

IMEIERIET
NORD

RANA
• Kartlegging og rehabilitering av forurenset jord

og grunnvann
• Behandling og alternativ bruk av industrielle

avfallsstoffer
• Behandling av industriavløp

SKRAP - EN VERDWULL RESSURS

Årlig foredler vi ca. 450.000 t jernskrap, avfall
fra vårt siviliserte samfunn, til nytt verdifullt
blått stål.

Denne resirkulering skjer ikke helt uten støv, støy
og andre bieffekter, men tenk på hvordan Norge hadde
sett ut om ingen hadde gjort jobben, og tenk på hvilken
ressurssløsing, av el. energi og jern vi ville hatt uten
resirkulering.

Ved nye tiltak, i år et nytt støvanlegg til 25 Mkr
reduserer vi stadig forurensningene fra vår ressurs

bevarende virksomhet.

NORSK JERNVERK AS

terrcitecim

NORSK JERN HOLDING AS
— fra statlige millionsubsidier

til lonnsom drift!

RANA
KOMMUNE
Tif. (087) 52 500 - Boks 233, 8601 Mo

L.
Pehobilrtenng QV koksverkstomtc i lo i Pano

Telefon (087) 52 790

MO I RANA
NORSK

MILJØTEKNOLOGISK
SENTER

Elkem
Rana a/s

Statkraft
tYS OG VARME

RANA-VERKENE, 8646 KORGEN, Ut. (087) 91 555
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Takk for støtten!

Brødrene øsihagen
2080 Eidsvoll

Nord-Norsk Tankrens
8600 Mo i Rana

Tif. (087) 54008.

RENOVASJON A/S
2560 ALVDAL

(064) 87 361

SJØSTRØM
SKRAPHAN DEL

5092 Hylkje
(05) 19 0069

Plast — gjenvinning
Produkter/marked

Spør oss!

D WIBORG INDUSTRIAL CONSULTING A/S

Postdamvn. 4, 1164 Oslo Il,
TIf (02) 29 25 50

ANDERS GJESVIK

Bilorganisasjonen NAF hevder
at Norge har tredje plass pa
bensinpristoppen i Europa.
NAF har ikke tatt hensyn til
verken lønns- eller prisnivå.
Hvis man tar hensyn til hva
bensinen faktisk koster forbru
keren blir forholdet omvendt;
Norge har en av de laveste ben
sinprisene i Europa.

En norsk industriarheider
ma arbeide i fire og et halvt mi
nutt for å tjene tilsvarende en

ANDERS GJESVIK

Akovetsky er underdirektØr i
den statlige komiteen for mil
jøvern i Sovjetunionen.

— De vestlige og den sovjetis
ke teknologien er likeverdige,
men vår er billigere. Valget av
teknologi er ikke problema
tisk, men det er derimot finan
sieringen. Uten vestlig hjelp

Årsaken er en økende bekym
ring for utarming av regnskog
og annen skog. I den sammen
heng blir spisepinner av tre
mer og mer betraktet som mil
jomessig usunt. Spisepinnepro
dusentene hevder på sin side at
spisepinnene av tre omfatter
mindre enn 0.5 prosent av Ja
pans totale forbruk av skog.

liter bensin. hans italienske
kollega ma arbeide i ti minut
ter for å ha tjent inn literen sin.
Svensken må jobbe i seks og et
halvt minutt. Det er bare den
vesttyske arbeideren som lette
re tjener en liter bensin enn
nordmannen. Han bruker fire
minutter pa å tjene inn en liter
bensin.

Svært billig
Hvis man ser på bensinprisen i
forhold til det generelle prisni
vået i landet. kommer Norge
fortsatt ut med svært billig ben

må dette problemet vente på
en framtidig løsning, sier Ako
vctsky til N&M Bulletin.

Det er ikke realistisk at Sov
jetunionen får nordisk penges
tØtte i nærheten av to milliar
der kroner, hvis landet vil ba
sere seg på sovjetisk rense
teknologi. For det første fordi
vestlige eksperter anser rense
effekten av den sovjetiske tek
nologien som langt lavere enn

Japanske kantiner. restau
ranter og hoteller mottar årlig
rundt 20 milliarder par wari
bashi — trespisepinner.
Et firma som hittil har mottatt
650.000 par i året har nå inves
tert omlag 45.000 kroner i en
oppvaskmaskin for spisepin
ner. Den store supermarked
kjeden Daiei har begynt spise-

sin. Hvis forholdet mel]om
hensinpris og andre priser var
det samme i Italia som i Norge.
ville den italienske hensinpri
sen nær halveres. Svensk ben
sin ville bli nesten en krone bil
ligere. Det er bare i Vest-Tysk
land og Sveits at bensinen er
billigere i forhold til andre va
rer enn i Norge.

Beregningene ovenfor er
retatt på grunnlag av bensinpr.
ser oppgitt av NAF og stati
stikk fra Statistisk sentralbyra
og Landsorganisasjonen.

den norske og finske. For det
andre koster den sovjetiske løs
ningen rundt 300 millioner kro
ner, og blir betalt i rubler. Der
med reduseres behovet for
vestlig pengestøtte kraftig.
Vestlig teknologi må betales
vestlig valuta, og er anslått til a
koste 2-3 milliarder kroner.

pinner laget av tre fra såkalt
nødvendig uttynnet skog. det
vil si skog som ellers ville ha
blitt vraket pa markedet. Men
selv om de fleste japanere na
bruker plastikkpinner hjemme.
blir «bruk-kast-pinner» av tre
fremdeles ansett som mest hy
genisk blant utespisende japa
nere. skriver The Economist.

kritikk mot meg.

Hun kritiserer at jeg har deltatt
i det faglige arbeidet med stor
tingsmeldingen om bioteknolo
gi. samtidig som jeg i egenskap
av leder i den Nasjonale komi
té for Bioteknologi har uttrykt
bekymring over enkelte av de
politiske signaler Regjeringen
har gitt for lovreguleringen av
bioteknologisk forskning.

Oppslaget i N&M Bulletin
inneholder en eneste lang rek
ke av uriktige opplysninger og
nåstander. Dt gir også et full

ndig fordreid bilde av de
synspunkter Den Nasjonale
Komité for Bioteknologi har
gitt uttrykk for.

La meg først minne om at
komiteen er nedsatt av de nors
ke forskningsråd for å koordi
nere gjennomføringen av den
nasjonale handlingsplan for
bioteknologisk forskning. Ko
miteen er fullt på linje med Re
gjeringen når det gjelder øns
ket om en sterkere etisk for
ankring av den bioteknologiske

: forskning og utvikling. Komi
teen ser også et klart behov for
varsomhet ved innesluttet
bruk, og ganske særlig ved ut
setting av genetisk modifiserte
organismer i naturen.

Komiteens bekymring er at
nyttig og viktig forskning kan

bli vanskeliggjort dersom Re
gjeringens forslag til et uhyre
restriktivt lovverk blir prakti
sert på en stivbent og byrakra
tisk måte. Dette ga en samlet
komité uttrykk for under sin
pressekonferanse 15. juni i år. I
omtalen av denne pressekonfe
ransen kommer Karen Johan
ne Baalsrud med den oppsikts
vekkende påstand at vår pres
sekonferanse var ledd i et
politisk spill for å markedsføre
standpunkter Høyre ikke had
de fått gjennomslag for i Re
gjeringen.

Å hevde at en faglig komité
nedsatt av norske forsknings
råd for å koordinere norsk bio
teknologisk forskning skulle
være brikke i et politisk spill av
den type hun antyder. faller p0
sin egen urimelighet. Påstan
den er både grunnløs og urik
tig.

Jeg er bekymret dersom sli
ke påstander skal bringe en ki
le inn mellom forskningen og
naturvernarbeiet. Dette er
ingen av oss tjent med. Vi har
tvert i mot felles interesse av et
nært samarbeid og en dialog på
et s viktig område som moder
ne bioteknolgi.

Viggo Mohr

Baalsrud:
— Behov for
regelverk!

Bioteknologien kan bli en vel
signelse for verden, men kan
også — dersom den blir brukt
galt — bli en trussel av uante di
mensjoner. Vi trenger en etisk
forankring for dette forsk
ningsfeltet. Nettopp folk som
arbeider innen forskning burde
ønske seg et regelverk å støtte
seg til, sånn at de ikke stOr
alene om ansvaret for hva de
arbeider med. På dette feltet.
som i mange andre sektorer,
kan det lett bli pengene som
rår når oppdragsforskningen
tar overhånd.

Regjeringen snakker mye
om bærekraftig utvikling, men
det finnes nok av eksempler på
at bioteknologien tjener et helt
motsatt formål; for eksempel
har sprøytemiddelresistente
planter hittil vært et mye mer
lukrativt forskningsfelt enn
sjukdomsresistente planter.

Mohr er bekymret for at det
skal komme en kile inn mellom
forskningen og naturvernarbei
det. Jeg tror han bør granske
sin egen rolle før han beskylder
Naturvernforbundet for å ska
pe unødig strid.

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

NAF tar feil:

Billig bensin i Norge
En norsk industriarbeider tjener tilsvarende 13,5 liter superbensin i timen, mens
hans italienske kollega bare tjener 6,15 liter bensin i timen. Nordmenn har
Europas tredje laveste bensinpriser, regnet etter timelønn og prisnivå.

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

Takk for støtten!

Grunnløse påstander
om bioteknologi

Viggo Mohr og
undertegnede har
åpenbart forskjellige
oppfatninger av Mohrs
rolle i arbeidet med
regjeringens biotekno
logimelding. Vi kunne
sikkert ført en detaljrik
debatt om dette, men la
meg heller sette søkelyset
på et par viktige
poenger:

RING8RIKE
S8PTSKSÆR’dKS

Ask, 3500 Honefoss
Slamsuging • Septiktomming •

Hoylrykkspyling • Bronntrykking •
TV-inspeks1on av rorledninger .

Innsamling og transport • SpilJo(er .
Spesialavtall • Dognvakt • Helgevakt

0 (067) 41 235

er først nå blitt oppmerksom på et oppslag i
1.&M Bulletin for 22.6.90. Under overskriften
«Råkjør på genteknologi» retter nestlederen i Norges
Naturvernforbund, Karen Johanne Baalsrud, sterk

— To milliarder til Kola
— Vi trenger 2 milliarder kroner i vestlig hjelp for å løse forurensningsproblemet
på Kola. Vi vil diskutere teknologisk løsning med norske og finske eksperter,
men vi mener at vår renseteknologi er like god som deres, sier professor Viktor
I. Akovetsky.

De mest miljøvennhige
B,fEP0SENE

er laget av plasimaterialet
POLYETEN

Ta kontakt med

Ø EXO—PLAST A!S
,/\ Pastbak. 7, 4684 BygSod

T&&os, 04305206 . T.l&rx 043)35205

NORGES HYPOTEKINSTITUTF
1)4.001) 5juli00) (, 1)

»ors 5. i. 044.114.11 li 0),) 4.
TIJ- 05/2) 122). il II .4

Motstand mot spisepinner
Flere og flere japanske organisasjoner går nå inn for å forby spisepinner av tre,
skriver The Economist.

Norsk Skibs Hypothekbank AS

I&JELDSBERG

Karen Johanne Baalsrucl,
nestleder i Naturi.’ernforbundet
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Kommunenes Sentralforbund
Møte- og konferansekontoret
Postboks 1378 Vika, 0114 Oslo 1

eller telefon
Sentralbord 02-94 77 00
Toril Hamre 02-94 78 11

Av LILLY NÆSS

Regjeringens handlingspian
«Energi 2000» betyr en full
stendig omlegging av den dans
ke energisektoren.

— Danmark har de største
C02-utslippene pr. innbygger i
verden, så vi har en moralsk
forpliktelse til å ga foran a re
dusere disse utslippene. skriver
Lars Karisen i den danske avis

,‘‘ Information. Ifølge den
.dnske regjeringens handlings
plan kan en slik reduksjon opp
nås ved å satse på fire hove
dområder — ved å energiøkono
misere, ved å legge om
energiforsyningssystemet og
ved å effektivisere energifor
bruket. Dernest å øke bruken
av renere energikilder og satse
på forskning og utvikling.

Det var i 1986 at en forsker-
gruppe pa 1cm ved Radet for
Natur- og Miljøfag ved Univer
sitetet i Oslo offentliggjorde
rapporten «Norges energisys
tem — ar 2000». Med utgangs
punkt i de offisielle energiprog
nosene lant de ut at energihe
hovet i ar 2000 kunne dekkes
med mindre vannkraft og
mindre forbrenning av olje —

mindre enn det som den offisi
elle energimeldingen viste.
Dermed ville CO,-utslippene
gå ned og det ville heller ikke
koste mer. Ifølge rapporten vil
le riktignok C07-utslippene av
hiobrensel øke, fordi det ble
foreslått å satse mer på forny
bar energi. Men sett i sammen
heng med drivhuseffekten er

Høyere priser
Når det gjelder energiøkono
misering anbefaler handlings
planen høye energipriser for å
fremme de nødvendige bespa
relser og for å effektivisere en
ergisektoren. De største inn
strammingene vil skje på elek
trisitetsomràdet. Et virke
middel som her foreslås er å
innføre miljØavgifter på CO2
og SO2 kombinert med vanlige
energiavgifter. Det vurderes
også andre direkte miljøavgif
ter, skriver Lars Karlsen i sin
kronikk.

Omlegging av energiforsy
ningen og effektivisering av en
ergiforbruket skal skje ved å
øke tilslutningen til naturgass
nettet. Dessuten skal det satses
på å samprodusere elektrisitet
og varme. Det er også en del
av omleggingen at de sentrale

utslipp av biobrensel nøytralt —

det vil si at det slippes ikke ut
mer enn det som for eksempel
skjer ved forratnelse i skogen.

Rapporten førte til debatt i
Stortinget. der blant annet da
værende olje- og energirninis
ter Kare Kristiansen matte for
s are energimeldingen mot kri
tikk fra Senterpartiet og SV.
Rapporten førte ogsa til at Ol
je- og energidepartementet
matte revidere sin måte å be-
regne hvor mye energi som
kunne spares.

— Myndighetene bør bØrste
støvet av rapporten. Mye kan
fremdeles brukes, mener ener
gikonsulent Tore Brænd i Na
turvernforbundet.

elektrisitetsverkene skal bruke
naturgass. Det er også snakk
om å utnytte ulike former for
biomasse, vind, sol og geoter
mi.

Miljøgevinst
De samfunnsØkonomiske kon
sekvensene av ikke å satse på
denne handlingspianen er i
2005 beregnet til 30 milliarder
årlig. Ved å følge den anslås de
samfunnsmessige utgiftene til
27 milliarder kroner. I tillegg
til ett renere miljø blir den mil
jØmessige gevinsten tre milliar
der kroner. Samtidig vil trolig
industrien ha utviklet konkur
ransedyktige produkter på en
ergisektoren, og som kan eks
porteres, skriver Lars Karlsen i
sin kronikken.

Karbonskatt
iEF
EF-kommisjonen kommer til å
gå inn for en karbonskatt for å
dempe forbruket av fossile
brensler. Vedtaket vil trolig
komme i september, skriver
Financial Times.

Forslaget står sentralt i en kon
fidensiell EF-rapport som tar
for seg nye Økonomiske virke
midler i EFs miljøpolitikk. En
stund s det ut til at dette for
slaget ikke ville få gjennomslag
i EF-kommisjonen, men nå har
det altså dukket opp igjen med
full styrke.

Det er EF-kommisæren for
miljø. Carlo Ripa di Meana.
som har vært arkitekten bak
forslaget. Det er ventet at han
får massiv støtte fra hjemlandet
Italia, som nå har presidentver
vet i EF.

Forslaget betyr at energi
kommisær Antonio Cardoso e
Cunha fra Portugal lider et
kraftig nederlag.
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TEKNISK
KULDE

Å nrr h.

Stiftelse for Arktisk meringsutvikling
Sjølundvn. 3, Norrona
Postboks 2798, Elverhoy, 9001 Tromsø
TIf: 083 - 83 890/85 018
Fax: 083 -85 161

Realkreditt
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Akvap!fl

Q Nord-Norges
natur- og
kultijrvern

tidsskrifl Med originalt stoff
av interesse for hele landet.
Be om gratis prøveeksemplasi
Ahonncment kr.110,- pr. år. C45v
Tmmsø Museum. 9000 Tromsø.

Danskene reduserer CO2
Danmark kan spare tre milliarder kroner årlig fra 2005 ved å satse på
eneergiøkonomisering. Samtidig reduseresC02-utslippene med 20 prosent og

S02- og N05-utslippene med henholdsvis 50 og 60 prosent, regnet i 1988-tall,
mener den danske regjeringen.

t

•SCANIAScania Nord A/S

TROMSØ
KRAFTFORSYNING

JRçjIISB(/SS

- for et bedre miljø

TROMSØ
Velkommen til Tromsø og konferansen

Kyst, Næring og Miljø
SAS Royal Hotel

Tromsø 29. — 31. oktober 1990
Norge er en kystnasjon. Miljeforurensninger og ressurskrise
i kyst-Norge krever nye måter å tenke på. KYST, NÆRING
OG MILJØ er derfor en konferanse som ønsker å sette søke
lyset på sammenhengen mellom naturressurser og nærings
virksomhet i kystområdene i lys av en bærekraftig utvikling.

Utfordringene og mulighetene er mange. Hvordan kan vi
ivareta ressursforvaltning og tradisjonelle verdier, samtidig
som vi møter de nye nasjonale og internasjonale markeds- og
miljøutfordringene.

Konferansen som også er det 16. Høstseminaret i samfunns
planlegging ved Universitetet i Tromsø, er et samarbeidspro
sjekt mellom Universitetet i Tromsø, Kommunenes Sentral
forbund og Tromsø kommune.

Målgruppe for konferansen er alle som har ansvar for nærings
utvikling og ressursforvaltning knyttet til Norges kystsone,
ledende politikere og administrative ledere i offentlig forvalt
ning, planleggere, miljøvernledere, næringssjefer, nærings
og miljøpolitikere, næringsliv og forskere.

Påmeldingsfrist 28. september 1990.

Prospekt og nærmere opplysninger fås ved henvendelse til

TROMSØ KOMMUNE

Porten mot Ishavet, Arktisk og Europas siste villmark

• En storby i verdens reineste hjørne
• Spsesiell natur og landskap for opplevelser og livskvalitet

• Rike naturressurser som grunnlag for et variert næringsliv

...Men vi var først!
Norge har allerede laget en lignende rapport — fire år
før danskene. Rapporten «Norges energisystem — år
2000» er signert fem forskere ved Rådet for Natur-
og Miljø ved Universitet i Oslo. Nå er den gjemt bort
nå et kontor, fordi myndighetene ikke ville følge opp

rnklusjonene.

Langt
nord —

og
lengst
Øst!:

TROMSØ
MARITIME

____

HØGSKOLE
Sommerfeldtsgt. 74/76 - Postboks 79. 9001 Tromsø
- TIf. (083) 80 250. Telefax: (083) 80 631

Har følgende studietilbud:
1. 3-årige ingeniørstudier innen:

• Havbruksteknologi • Automatiseringsteknikk
2. 2-årig studium i maritim drift -

utdanning til maritim ingeniør (MI) ved linjene for:
• Nautikk (NA) • Skipsmaskineri (SM)

3. 2-årig studium i transportfag
4. 1-årig studium i bedriftsøkonomi

5. 1-arig studium i datafag
6. 1-årig forkurs for søkere som ikke har studiekornpetanse
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Folkehøgskole i
Pasvikdalen?

Da kan du også
delta aktivt i
kampen mot

forurensningene
fra Kola
området!

Internasjonalt
miljø

Studiereiser til
Finland og

Sovjet

Søk utfordringer
— reis nordover!

Ring
(085) 95 092 for

skoleplan

* MILJØSKOLEN I GRENSEDALEN *

i

folkehøgskole
9925 Svanvik
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Sulzer miljovern.
Best fordi vi kjenner de
industrielle
produksjons
prosessene.

Sulzer Prosessteknologl AS utfører og
admlnlstrerer leveranser og totalentrepriser
Inneprosess- og miljotekniske installasjoner,
med bistand fra lokale entreprenorer og
verksteder I Norge.

Kontakt oss for nærmere Informasjon og
referanser.

NÅR DET GJELDER
SPESIALAVFALL

- KONTAKT NORSAS
v’

man kan bli kvitt sitt

avfall
uligheter for

_NORSAS_

A.S. NORSKSPESIALAVFALLSELSKAP

PROBLEMER MED
Å BLI KVITT

AVFALL?

KONTAKT OSS
Vi har alltid ledige avfallscontainere på lager.
Utsetting og tomming på korteste varsel, etter
kundens ønsker. Med vår moderne bilpark, som
består av liftdumpere, komprimatorbiler, biler med
krokloftutstyr — og vår siste anskaffelse, en
frontlaster komprimatorbil, løses de fleste
problemer for deponering og fjerning av alle typer
produksjonsavfall. Et moderne sorteringsanlegg tar
vare på gjenvinnbare komponenter i avfallet.
Restavfall leveres til offentlige fyllplasser og
forbrenningsanlegg i Oslo og nærliggende
kommuner hvor vi har avfallstjenester.

Ring (02) 25 36 00 — og vi gir deg nærmere
orientering og et godt tilbud!

SYSTEMTRANSPORT A.S
Grorudveien 55 — 0976 OSLO 9

Å

Å Å

Spar
• ressurser! +
v v

Spar. Spar
penger! miljøet!

Sentraladm.:
Postboks 123
1601 Fredrikstad

______ ________

Tif. 09-31 40 00
ØSTLANDSKONSULT AS

Myndighetene valgte vårt firma til utrednings
arbeidet om sentralt behandlingsanlegg for spesial
avfall i Norge.

VI KAN SPESIALAVFALL FRA A TIL Å:

• Kartlegging
• Behandling
• Miljøvurdering
• Deponering
• Lagring
• Avfallsminimering
• Gjenvinning
• Risikovurdering
• Kostnadsvurdering
• Myndighetskontakt

LA DITT PROBLEM BLI VAR UTFORDRING!

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NAT1ERNFORBUND

Side 12—15:
— VI STØTTER NATURVERN-
FORBUNDETS AVFALLSAKSJON!

Metallurgisk Industris
Landsforening

Sigurd Syrs gI. 4, 0273 Oslo 2. Tlf. (02) 44 84 80

Del er globalt viktig miljø- og energipolitikk å produsere
materialer med norsk vannkraft.

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

A.S INDUS.
KJEMISK TEKNISK FABRIKK

Langerekkja - 5260 Indre Arna - TIf. (05) 24 04 92

om I
alr
hva som er sç
rom

ELEVATOR

OLE DEVIKS VEI 20
0666 OSLO 6

TLF.: 64 66 40

1

1DB

1

V opplyser om go.....
ordninger

V yter konsulent-tjen
V arrangerer kurs

og innsarr’ings

Gjenv. av losn.midler, spesialavfall

Konsulentvirksomhet

I OLJEARBEIDERFORENINGEN
).Aker Oniling

Postboks 170- 4056 Tananger

NORSAS administrerer spesialavfallsystemet
og formidler kunnskap.

Vi tar selv ikke imot spesialavfall.

Hovedkontor, Oslo:
NORSAS
Postboks 94,
1324 LYSAKER
Til. (02) 73 08 40
Fax: (02) 73 22 01

Besoksadresse:
Lilleakerveien 16, Oslo 2

Prod. av Tynnere

Avfetningsm.

Forhand ler av

Rense/

Ultrafiltrering

anlegg

Avd. kontor, Sandnes
NORSAS, avd. Sandnes

Postboks 1048 Lura
4301 SANDNES

Til. (04) 67 71 33
Fax: (04) 67 73 04

Besoksadresse: Jakob
Askelandsvei 3, Sandnes

MITEX kjoleromsaggregater
for bevaring av matvarer/jordbruksprodukter.
Forlenger holdbarhet, bibeholder kvaliteten.
IWITEX aggregater kan også benyttes til kjoling av søppel/avfall
som vil kunne redusere plager med dårlig lukt som tiltrekker
insekter og skadedyr.
MITEX aggregater leveres både for kjole- og frysetemperatur i
mange varianter med kapasiteter i kompakt «plugg inn»
utførelse og splittsystem for opptil 35 m3 rom.
Da systemet virker som varmepumpe kan den i noen tilfelle
utnytte både varme- og kuldesiden.
Interessen kan be om brosjyrer og veiledning.

, MILJØTEKNIKK Ak
Asfridsgt. 23/25/2 7, P.b. 346, Tif. (09) 15 46 00,1701 Sarpsborg

LONGUM
JERN & METALL

OMSETNING
Moland, 4800 Arendal

Til. 041 - 33334 - Mobil 094 - 84 532

JERN OG METALL
GJENVINNING

• Vi kjøper metallavfall
• Vi tar oppryddingen

• Vi tar rivejobben
• Vitar transporten

Kontakt Høgger’n!

-‘r SULZER PROSESSTEKNOLOGI AS
Aslakveien 14, 0753 Oslo 7
Telefon (02) 50 49 00. Telefax (02) 50 71 20
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Nytt røykgassrenseanlegg
idriftsatt på Klemetsrud i Oslo
Klemetsrudanlegget, Oslo kommune, idriftsatte 1. august nytt, etterlengtet,
roykgassrenseanlegg. Anlegget vil oppfylle alle krav stilt av myndighetene.

Sammen med Oslo Renholdsverks forbrenningsanlegg og Grønmo fyliplass, er

Klemetsrudanlegget en viktig del av Oslo’s behandlingsanlegg for avfall.

Vårt anlegg forbrenner ca. 130.000 tonn avfall pr. år. Energien fra forbrenningen, ca. 300

GWh, tilfores Oslo Lysverkers kraftvarmeverk på Klemetsrud og omdannes til strøm og
fjernvarme. Fjern varmen leveres til k under på Søndre Nordstrand. Tilsammen
representerer tilgjengelig energi fra Oslo’s behandlingsanlegg ett Alta-kraftverk.

Anlegget mottar: Forbruksavfall, brennbart produksjonsavfall, sortert produksjonsavfall.
Konfidensielle dokumenter og datatape mottas for makulering.

Vfi h
Skvett’n-kampanjen er blitt en suksess i Nord-Trøndelag. Nå har

Trondheim Renholdsverk valgt å satse på den samme kampan

jen. A/S Miljøutvikling legger opp hele kampanjen for

kommuner eller renholdsverk.

fl kan ogsd levere andre /enester.
* Kommunale avfallsplaner
* Utstyr for kildesortering fra husstander
* Utstyr for kompostering
* Alt info-materiell om

spesialavfall og kildesortering

Norfolier as & ca
Datterselskap av A’S Fjeldhammer BrugNorfolier Postboks 85, 1473 Skårer

_________________________

Telefon: (02) 97 94 00

Postboks 84
7863 Overhalla
Telefon (077) 81 248
Telefax (077) 81 655
Bankgiro 8671.08.05921
Postgiro 0814 5 93 64 63

Heisetjenesten kan hjelpe deg
med forebyggende iniljørettet
helsevern!

Ta kontakt med helsetjenesten
i din kommune hvis dii har
helseprobiemer Som skyldes
feks. inneklimna, støy og
forurensning!

NATUR OG MILJØ BULLETIN NORGES NATURVERNFORBUND

og avfallssekker!
Fakta om våre plastbæreposer

- ..,
polyeten og blir ved forbrenning

—2 \ til kufidioksyd og vann

Åpningstider: 0630—1930, mandag til fredag Ved spesielle leveringsbehov: Etter avtale.

Klemetsrudanlegget

IIITIJAI

og bedrifter

MIDTRE NAMDAL

AVFALLSSELSKAP

BIG PROFITS

— kildesorterin,g på kontoret
Garantert lønnsomt!

Betal %-vis av det du sparer.
Hver dag uten SPIRO er penger i søppla!

SPIRO RESIRKULERING

Forberedelser — praktisk drift — oppfølging

Jenshaugv. 5A, Blommenholm Til. (02) 53 19 28

- din samarbeids
partner for et

bedre miljø
-

t7) IV / I

Telefon: (077) 74 499
Postboks 504,
7801 Namsos

a.sMiljøindustri
Et Aker selskap

Munkedamsveien 45
Postboks 1386 Vika
0114 Oslo 1
Telefon: (02) 83 84 24
Telefax: (02) 83 84 01

••...“..
.•:..•
••;;•••.•

Helsedirektotatet
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RETURADRESSE: Norges Naturvernforbund,
Postboks 2113 Grünerløkka, 0505 Oslo 5

BREV
Navn/bedrift:

Adresse: —

Kan sendes

ufranke’t
Norge.

Adressaten
vi betale
portoen.

Postn r./sted:

JA, /eg vil abonnere på N&M Bulletin
Naturvernforbundets nyhetsbrev N&M Bulletin kommer
annenhver uke. Abonnement gjelder for ett år.

Jeg vil abonnere på eksemplar(er) av hvert nummer.

Abonnementstype (sett kryss):
Institusjoner/bedrifter kr. 250,—
Privatpersoner (ikke-medlemmer) kr. 150,—
Privatpersoner (medlemmer) kr. 120,—
TILBUD! 2 måneder GRATIS!
Jeg vil bli medlem, kr. 200,—

SVARSENDING
Avtale nr. 109 000/5 Pb.

NORGES

____

NATURVERNFORBUND

Grünerlokka postkontor
0505 OSLO 5

I

Panvulk AIS:

Anmeldes for ulovlig KFK-salg

Av LILLY NÆSS

N&M Bulletin omtalte Pan
vulk A!S i nr. 12/90 da SF1 for-
bød fortsatt salg av boksene.
Na framstr Panvulk som et fir
ma fullstendig uten oversikt
over sin egen ulovlige virksom
hct.

— Vi behandler dette som et
alvorlig og svært grovt brudd
pa KFK-forskriftcn, sier avde
lingsingeniør Anne-Margit
Bull i SFTs produktkontrollav
deling. SFT er mi i gang mcd a
undersøke hvilken fortjeneste
Panvulk har hatt pi dette sal
get

— Vi er ikke de handittene
som man vil ha det til. Det var
ulovlig å pakke spraven i en 90
milliliter hoks. og det har vi
innsett og tatt konsekvensen
av. Vi er lei oss for det som er
skjedd og vi har stoppet salget.
Men vi har dispensasjon for
12.000 bokser «‘Co eontaet
cleancr» hvert ir, bortsett fra
ett ar da 14.000 hokser ble solgt
pa grunn av en feil ved datatm
legget vart, sier soussjef Arne
B. Dahi.

Hundre prosent KFK
Det var i midten av juni i år at
SFT — med øyeblikkelig virk
ning — forhød Panvulk A/S å

selge rensesprayen «CRC dcc
tronic clcaner». Spraen bru
kes til å rense elektronisk ut
styr. Samtidig ble firmaet pa
lagt å tilbakekalle samtlige
hokser fra forhandlernc.
Spravboksene innholdt nemlig
hundre prosent KFK — som ble
forbudt i N81. Panulk har
imidlertid tidligere fatt dispen
sasjon for en begrenset import
av et beslektet produkt. kalt
«<Co Contact cleanerv.. Et av
vilkarene for a fa slik dispensa
sjon, er at produktet kun skal
brukes profesjonelt i bedrifter
med stor brann- og eksplo
sjonsfare. Dette skal ogsa opp
lyses pa boksene. noe Panvulk
ikke har gjort. ifølge SFT.

— l3oksene har vært solgt
hade pa hensinstasjoner og
gjennom en større varehus
kede. Sammen med utilstrek
kelig merking, er dette et grovt
brudd pa vilkirene for dispen
asjon. sier Anne-Miirgit Hull.

Uklare tall
Det er ogsa uklart hvor mange
bokser rensesprav som egentlig
er solgt. Ifølge SF1 skal Pan
vulks revisortirma ha oppgitt
Panvulk har importert 44.0b
bokser rensesprav siden 1985.
Da er tallene for begge bokses
tørrelsene — 90 og 300 milliliter
— lagt sammen. Til N&M Bul
letin oppgir imidlertid Pan
vulks soussjef Arne 13. Dahl
«bare» a ha solgt 24.000 bokser
pa 90 milliliter — omlag 7.000
hokser i aret. Men til SF1 opp
gir imidlertid den samme DahI
t’i ha solgt 28.000 bokser!

Det er ogsa uklart hvorvidt
(le to rensespravene som Pan

ulk har solgt i ulike størrelser
og med ulike navn, er ett og
samme produkt. DahI pi sin
side paastar imidlertid at det
dreier seg om det samme pro
dukt som Panvulk har dispen
5iiSOfl for.

SFT vurderer å anmelde firmaet Panvulk AJS for
ulovlig import og salg av 44.000 spraybokser med
ren KFK-gass. 1juni i år påla SFT firmaet å
tilbakekalle alle KFK-boksene og forbød alt salg.
Hvis SFT anmelder Panvulk, risikerer firmaet en
klekkelig bot og fortjenesten inndratt.
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